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PROTOKÓŁ Nr XXXVI/2018 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 23 lutego 2018 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1100, zakończono o godz. 1254. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 14 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy  - Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy  - Irena Oleksy  
3. Skarbnik gminy            -         Magdalena Szymańska 
4. Protokolant  - Anna Drabik 
 
 
 
Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XXXVI Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie 
listy obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 14 
radnych. 
 
Nieobecności: 

• Radny Tomasz Padykuła – nieobecność usprawiedliwiona. 
 

Zwolnienia: 
• Radny Leszek Kondrat - uczestniczył w sesji do godz. 1230. 

 
 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.   
 
Roman Kłosowski - Wójt Gminy wystąpił z wnioskiem o zniesienie z porządku obrad 
uchwały w sprawie ustalenia zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w schronisku 
dla osób bezdomnych. Jest to spowodowane tym, że w najbliższym czasie będzie 
znowelizowana ustawa i powrócimy do debaty nad tą uchwałą. 
 
Innych uwag do porządku obrad uwag nie wniesiono. Do wniosku Wójta uwag nie 
wniesiono - Przewodniczący Rady stwierdził, że będziemy obradowali według nowego 
porządku obrad (z wyłączeniem pkt II.5.f). 
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołów XXXIV i XXXV Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 

okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
7. Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności. 
8. Interpelacje i zapytania. 
9. Trybuna obywatelska. 
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II. Sprawy problemowe: 
1. Sprawozdanie z działalności GOPS w 2017 r. oraz przedstawienie potrzeb w 

zakresie pomocy społecznej. 
2. Sprawozdanie z działalności GOK w Wyszewie w 2017 r. 
3. Realizacja zadań inwestycyjnych w 2017 r.  
4. Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na 

poszczególnych stopniach awansu zawodowego w szkołach i placówkach 
oświatowych prowadzonych przez gminę Manowo w 2017 r. 

5. Podjęcie uchwał w sprawie:  
a) zmian w budżecie Gminy Manowo na 2018 r., 
b) zaciągnięcia przez gminę Manowo długoterminowej pożyczki z 

budżetu Państwa oraz ustanowienia zabezpieczenia w formie weksli 
własnych in blanco, 

c) podziału Gminy Manowo na okręgi wyborcze, ustalenia ich granic i 
numerów oraz liczby radnych wybieranych w każdym okręgu, 

d) wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy, 
e) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości 

6. Wolne wnioski i informacje. 
7. Odpowiedzi na interpelacje. 
8. Zakończenie. 

 
 

 
Ad.I.2. Przyjęcie protokołów XXXIV i XXXV Sesji Rady Gminy   
   

Protokół XXXIV Sesji Rady Gminy przyjęty został 13 głosami za (jednogłośnie).   
 
Protokół XXXV Sesji Rady Gminy przyjęty został 13 głosami za (jednogłośnie). 
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym: 

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
 12, 19 i 26 stycznia oraz 2, 9 i 16 lutego pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy. 
 12 stycznia brałem udział w spotkaniu z autorami programu rewitalizacji dla 

gminy Manowo do 2023 roku oraz w sesji nadzwyczajnej Rady Gminy.  
 19 stycznia w Wyszewie odbyło się spotkanie noworoczne organizowane przez 

Wójta Gminy Manowo.  
 
 
Ad.I.4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się następującymi 
sprawami:  
 W poniedziałek rano dotarła do mnie informacja, że p. Bernacki rozszerza swoją 

działalność o segregację i spalanie śmieci. Zaczęliśmy to wyjaśniać i okazało się, 
że p. Bernacki wystąpił do Starosty o przedłużenie umowy na składowanie 
odpadów w postaci betonowych odpadów krawężników, obrzeży, kostki brukowej 
itd. Firma remontuje drogi i na okres przejściowy te elementy składuje u siebie. 
Dlatego, że zmieniło się prawo potrzebuje raport oddziaływania na środowisko i 
wniosek wpłynął do UG Manowo. O tym przedsięwzięciu zostały poinformowane 
odpowiednie osoby i ktoś to źle zinterpretował (odpad=śmieci oraz było użyte słowo 
„segregacja”). Sprawa została wyjaśniona. 

 Próbowaliśmy rozstrzygnąć przetarg na ścieżkę rowerową. Pierwsze podejście było 
nieudane. Były 2 oferty (Firma p. K. Domarackiego z Tatowa i Pol-Dróg z Drawska). 
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Obie oferty znacząco przekroczyły wartość kosztorysową. Pierwsza była na 
5.900.000 zł, a druga na 6.041.000 zł. Nasz kosztorys opiewa na sumę 3.317.000 
zł. Przetargi dla samorządowców w całym kraju stają się problemem i są 
unieważniane (np. w kilka przetargów Koszalinie, w Kołobrzegu). Prowadziliśmy 
rozmowy z firmą Kolas dot. zabezpieczenia w masę bitumiczną potencjalnego 
wykonawcę. Przetarg będzie jeszcze raz ogłoszony. W tej inwestycji są dwa 
czynniki, które są cenotwórcze tj. masa i podbudowa. Nasz kosztorys był zrobiony 
na bogato – łącznie z czerwonym kolorem warstwy ścieralnej, opornikami itd. – 
dlatego jest pole manewru. Nie ma szans, aby Marszałek nam jakieś środki 
dołożył. Każda różnica musi być zapłacona z naszych środków. Mam nadzieję, że 
w najbliższym czasie uporządkujemy tę kwestię i postaramy się zrealizować tę 
inwestycję w ramach środków, które mamy zaplanowane w budżecie. Jestem 
również zaniepokojony o następne inwestycje. Zdarzają się również sytuacje, że 
nie ma ani jednej oferty na przetargach. Przedsiębiorcy tłumaczą się, że brakuje 
ludzi do pracy. Mamy jeszcze zaplanowane inwestycje: termomodernizacja SP w 
Rosnowie oraz klubu i teren rekreacyjny nad j. Rosnowskim. 

 Wykonaliśmy kilka punktów oświetleniowych (Manowo 11, 69 oraz koło p. 
Szejbacha). Latarnie już są, ale jeszcze nie świecą, ponieważ nie mamy jeszcze 
umowy. Dzisiaj realizacja zadania trwa krócej, niż sfinalizowanie umowy z 
operatorem energii (Czekamy już 2 miesiące). 

 Chciałbym również poruszyć temat fatalnego stanu dróg. Drogi szutrowe są 
nieprzejezdne. Mieszkańcy proszą, my staramy się dowieźć kruszywo i sami łatają. 
W Cewlinie była inicjatywa, że mieszkańcy sami zakupili kruszywo i własnym 
sprzętem łatali drogę z Cewlina do Kopanicy. Taka sytuacja jeszcze trochę potrwa 
– sami Państwo widzicie, co się dzieje. W nocy jest -100C, a w ciągu dnia plusowa 
temperatura. To nie jest odpowiednia pora, bo szkoda pieniążków.  

 Ulica Cisowa –  dzisiaj rozpoczęliśmy wycinkę drzew.  
 Przygotowujemy się do następnych przetargów. W marcu ogłosimy przetarg na 

plażę w Rosnowie, a na początku kwietnia na termomodernizację. 
 
Radny Janusz Sałek: czy za pieniądze przeznaczone na wykonanie całej ścieżki 
moglibyśmy wykonać odcinek np. do Bonina lub do Cewlina? 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: nie. Każdą zmianę musimy uzgodnić z 
projektantem i Urzędem Marszałkowskim. UM może powiedzieć „nie”, bo to jest 
całkiem inna koncepcja. Są tzw. zmiany nieistotne, które nie wpływają na 
realizacje tego zadania (np. kolor nawierzchni).  
 
 
 

Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  

Lp. Nr uchwały, 

Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. XXXIV/256/2017 
28 grudnia 2017 

zmian w budżecie Gminy Manowo na 2017 r. Zrealizowana, została przesłana do 

RIO w celu zbadania zgodności z 

prawem. Została opublikowana w 

Dzienniku Urzędowym Województwa 

Zachodniopomorskiego.  

2. XXXIV/257/2017 
28 grudnia 2017 

Gminnego Programu Profilaktyki i 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 
2018 rok 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem.  
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Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Brak 
 
 
Ad.I.7.  Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności 
 

3. XXXIV/258/2017 
28 grudnia 2017 

harmonogramu realizacji zadań wynikających 
z „Gminnego Programu Przeciwdziałania 
Narkomanii na lata 2015-2018” w roku 2018 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem.  

4. XXXIV/259/2017 
28 grudnia 2017 

zgody na zbycie nieruchomości gruntowej W trakcie realizacji (trwa wycena), 

została przesłana do Wojewody w celu 

zbadania zgodności z prawem. 

5. XXXIV/260/2017 
28 grudnia 2017 

wyrażenia zgody na zawarcie umowy 
dzierżawy 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem.  

6. XXXIV/261/2017 
28 grudnia 2017 

trybu udzielania i rozliczania przez Gminę 

Manowo dotacji dla niepublicznych 
przedszkoli i niepublicznych innych form 

wychowania przedszkolnego oraz trybu 
przeprowadzania kontroli prawidłowości ich 

pobrania i wykorzystania 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

Została opublikowana w Dzienniku 

Urzędowym Województwa 

Zachodniopomorskiego 

7. XXXIV/262/2017 
28 grudnia 2017 

uchwalenia planu pracy Rady Gminy Manowo 

na 2018 rok 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

8. XXXIV/263/2017 
28 grudnia 2017 

planów pracy Komisji Rewizyjnej oraz stałych 

Komisji Rady Gminy Manowo na 2018 rok 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

9. XXXIV/264/2017 
28 grudnia 2017 

ustalenia maksymalnej wysokości pożyczek i  
kredytów krótkoterminowych zaciąganych  

przez Wójta Gminy Manowo w roku 
budżetowym 2018 

Zrealizowana, została przesłana do 

RIO w celu zbadania zgodności z 

prawem. 

10. XXXV/265/2018 
12 stycznia 2018 

programu postępowania naprawczego Gminy 

Manowo 

W trakcie realizacji, została przesłana 

do RIO w celu zbadania zgodności z 

prawem.  

11. XXXV/266/2018 
12 stycznia 2018 

uchwalenia budżetu gminy Manowo na 2018 

rok 

Zrealizowana, została przesłana do 

RIO w celu zbadania zgodności z 

prawem. Została opublikowana w 

Dzienniku Urzędowym Województwa 

Zachodniopomorskiego.  

12. XXXV/267/2018 
12 stycznia 2018 

uchwalenia wieloletniej prognozy finansowej  
Gminy Manowo na lata 2018-2035 

Zrealizowana, została przesłana do 

RIO w celu zbadania zgodności z 

prawem.  

13. XXXV/268/2018 
12 stycznia 2018 

uchwalenia Lokalnego Programu 

Rewitalizacji Gminy Manowo na lata 2017-
2023 

W trakcie realizacji, została przesłana 

do Wojewody w celu zbadania 

zgodności z prawem oraz do 

Marszałka WZ w celu oceny. 

14. XXXV/269/2018 
12 stycznia 2018 

doskonalenia zawodowego nauczycieli w 
2018 roku 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

Została opublikowana w Dzienniku 

Urzędowym Województwa 

Zachodniopomorskiego  
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Tomasz Mingoć – strażnik gminny: realizując zadania ustawowe w zakresie naruszeń 
przepisów porządkowych, reagując na zgłoszenia mieszkańców oraz podejmując 
działania w związku z ujawnionymi nieprawidłowościami w trakcie prowadzonych 
patroli, podejmowane są interwencje dotyczące m.in.:  

1. Nieprawidłowości w zakresie gospodarki wodno- ściekowej – odprowadzanie 
nieczystości płynnych niezgodnie z obowiązującymi przepisami UUCPG. W 
tym nieprawidłowości w odprowadzaniu wód opadowych z posesji - 7 
interwencji; 

2. Nieprawidłowości w gospodarowaniu odpadami komunalnymi – gromadzenie 
znacznych ilości odpadów stałych, ogólny brak porządku na posesjach, 
składowanie odpadów wielkogabarytowych (m. Bonin, Rosnowo – stały 
monitoring), współpraca – UG - Gospodarka komunalna, PPW Ekosan, 
Administracja Budmar Rosnowo, Admin. ZZN Rosnowo - 15 interwencji; 

3. Podejrzenie spalania odpadów i substancji zabronionych - kontrole 
nieruchomości pod kątem spalania odpadów - 4 interwencje; 

4. Stałe kontrole dot. odpowiedniego oznakowania numerami porządkowymi 
posesji (Kretomino ul. Zachodnia, Śliwkowa); 

5. Kontrole stanu technicznego dróg oraz nieuprawnionych ingerencji w 
infrastrukturę drogową (współpraca UG Gosp. Kom.) i drogi. Dewastacja 
przystanków (uszkodzenia polegające na niszczeniu wiat oraz wypisywaniu 
wulgaryzmów itp.) - czynności wspólnie z dzielnicowymi Policji. Interwencje 
dot. zanieczyszczania jezdni - 16 interwencji; 

6. Potrąconych przez pojazdy zwierząt - 4 interwencje; 
7. Braku należytego nadzoru nad psami, niewywiązywanie się przez właścicieli z 

obowiązków art. 77 kw, brak właściwych warunków trzymania zwierząt 
(naruszenia przepisów ustawy o ochronie zwierząt), realizacja zadań 
własnych gminy dot. bezpańskich psów – wspólne działania z dzielnicowymi 
Policji, UG Ochr. Środ. (Kretomino, Bonin, Cewlino, Wyszebórz) -11 
interwencji; 

8. Współpraca z GOPS Manowo – pomoc osobom bezdomnym oraz 
niezaradnym, będącym w trudnej sytuacji życiowej – stały monitoring 
środowiskowy(Bonin, Wyszebórz, Kretomino) - 12 interwencji; 

9. Monitoring budynków będących w złym stanie technicznym, mogących 
stanowić zagrożenie dla życia i zdrowia mieszkańców - 2 interwencje; 

10. Naklejanie ogłoszeń w miejscach zabronionych art. 63a kw (przystanki 
autobusowe - plakaty reklamowe, ulotki, ogłoszenia) - 2 interwencje; 

11. Monitoring miejsc gromadzenia się młodzieży zagrożonej demoralizacją 
(Bonin – ZSZ, „Orlik”; Wyszebórz – plac zabaw, boisko do koszykówki; 
Wyszewo – plac zabaw, teren rekreacyjny przy GOK; Rosnowo – przystanki, 
teren przy jeziorze, „Orlik”) - wspólne działania z dzielnicowymi – patrole 
prewencyjne; 

12. Czynności zmierzające do usunięcia pojazdów wycofanych z eksploatacji 
(pojazdy niejeżdżące zajmujące miejsca parkingowe) - 2 interwencje; 

13. Współdziałanie z Policją i Strażą Leśną Nadleśnictwa Manowo - kontrola 
powierzchni leśnych, przeciwdziałanie nielegalnemu pozyskiwaniu i kradzieży 
drewna, krzewów, roślin oraz innych przypadków szkodnictwa leśnego. 
Oddziaływanie prewencyjne poprzez prowadzenie rozmów z mieszkańcami 
gminy; 

14. Stała współpraca z poszczególnymi komórkami UG w celu realizacji zadań 
własnych Gminy; 

15. Realizowane są bieżące zgłoszenia mieszkańców w zakresie naruszania 
przepisów dot. zakłócania spokoju i porządku w miejscach publicznych - 
współpraca z dzielnicowymi Policji. 
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Radny Leszek Kondrat: co to za akcja policyjna była w Boninie? 
 
Tomasz Mingoć – strażnik gminny: to była kwestia samozwańczego zajęcia lokalu 
oraz eksmisji.  
 
Radny Marek Twardowski: dziękuję za skuteczną interwencję – zaprzestano już 
jeżdżenia kładami.  
 
 
 
Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania 
 

Radna Grażyna Góral: 
 Lampy – są zasłonięte konarami drzew, które w marcu należałoby przyciąć. W 

Manowie są trzy takie miejsca: koło p. Żala, przy kamienicy, koło kościoła. 
 
Radny Andrzej Ćwikliński: 

 Na prośbę Zarządu OSP Wyszewo kieruję następujące zapytania:  
o czy jest szansa, aby w okresie najbliższych trzech lat wymienić pojazd 

strażacki? 
o Były plany wykonania w remizie pomieszczenia socjalnego i sanitarnego 

– czy jest możliwość realizacji tego zadania w najbliższym czasie? 
o Czy jest możliwość wydzielenia w ramach środków budżetowych 

przeznaczonych na działalność straży pożarnej środków na zatrudnienie 
księgowej (ok. 1500 zł na rok)? 

 
Radna Sylwia Krępeć:  

 Sala GOK Wyszewo to wizytówka Ośrodka Kultury. Po zebraniu z 
mieszkańcami ze środków sołeckich jesteśmy w stanie przeznaczyć środki na 
zakup farb. Chodzi tylko o kwestię fachowego i bezpiecznego pomalowania tych 
sal. Pani dyrektor GOK powiedziała, że w swoim budżecie nie ma 
zaplanowanych środków na ten cel. Czy w budżecie UG znalazłyby się środki 
na fachowca? Proszę Wójta o pomoc w tym temacie.  
 

Radny Jerzy Hawraniak:  
 Kiedy zostanie naprawiony spowalniacz w Boninie? 

 
Radny Mirosław Pawlak:  

 Chciałbym przypomnieć o interpelacji z ostatniej sesji w sprawie rozliczenia 
finansowego Rady Osiedla w Rosnowie. 

 Zgłosił się do mnie człowiek ze Stowarzyszenia „Aeroklub Ziemi Koszalińskiej”, 
który w tym roku chce zorganizować Dzień Dziecka na terenie lotniska. Padła 
propozycja, abyśmy przyłączyli się jako gmina do organizacji tej imprezy. 
Stowarzyszenia z Rosnowa są zainteresowane udziałem w takim wydarzeniu. 
Zrodził się również pomysł, abym przekazał tę prośbę do Państwa – radnych, 
sołtysów, przewodniczących rad – aby przyłączyć się i potraktować to 
wydarzenie jako gminny Dzień Dziecka. W przyszłym tygodniu Stowarzyszenie 
uda się do Starosty w celu uzyskania odpowiednich pozwoleń oraz funduszy 
na ten cel. Ja ze swojej strony wiem, że pięć stowarzyszeń jest 
zainteresowanych do wzięcia czynnego udziału w organizacji atrakcji i zdobycia 
środków finansowych. Wiem, że są chętni sponsorzy z terenu Koszalina. Proszę 
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gminę o rozważenie, czy tego typu impreza mogłaby być potraktowana jako 
Gminny Dzień Dziecka.  

 
 
Ad.I.9. Trybuna obywatelska 
 

Brak 
 
 
 
Przerwa – 1140 - 1200 

 
 

Ad.II.1. Sprawozdanie z działalności GOPS w 2017 r. oraz przedstawienie 
potrzeb w zakresie pomocy społecznej 
Sprawozdanie z działalności GOPS w 2017 roku omówiła Genowefa Pelikan – 
kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Manowie. Sprawozdanie 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: musimy pamiętać o tym, że jeśli chodzi o usługi 
opiekuńcze i umiejscowienie w DPS, to istnieje obowiązek alimentacyjny. Często jest 
taka sytuacja, że rodzina stara się o umieszczenie członka rodziny, a jak dowiedzą 
się, że trzeba dopłacić, to się wycofują. Podobnie jest w usługach opiekuńczych.  
 
Genowefa Pelikan – kierownik GOPS: usługi opiekuńcze – są odpłatne, jest to 
obowiązek gminy i mamy podjętą uchwałę w tej sprawie. Starsze osoby, które mamy 
pod opieką, w większości posiadają bardzo niskie emerytury. Jest trzystopniowy 
szczebel odpłatności.  
 
Radny Mirosław Pawlak: w najbliższym czasie będzie podpisana umowa z Caritasem 
koszalińskim na realizację projektu z RPO 7.6 na realizację usług opiekuńczych. 
Projekt przewiduje m.in. opłacanie pomocy sąsiedzkiej. W projekcie są m.in. takie 
usługi jak: dostosowanie mieszkań do potrzeb osób niepełnosprawnych. Wiem, że 
nabory Caritasy już robią. Moglibyśmy im wskazywać osoby z najniższym 
dochodem.  
 
 

Ad.II.2. Sprawozdanie z działalności GOK w Wyszewie w 2017 r. 
Sprawozdanie z działalności GOK w 2017 roku omówiła Karina Maciejewska – 
zastępca dyrektora Gminnego Ośrodka Kultury w Wyszewie: oprócz sprawozdań z 
bibliotek wszystkie sprawozdania z działalności GOK otrzymaliście Państwo drogą e-
mail. Na terenie naszej gminy działa 9 zespołów tanecznych. Uczestniczą w nich 
dzieci od 3 do 14 lat. Obecnie zespoły przygotowują się do konkursów, które odbędą 
się w maju i w czerwcu. W zeszłym roku działało siedem świetlic i zatrudnialiśmy 
siedmiu pracowników na 6,5 etatu. Łącznie do świetlic było zapisanych 167 dzieci. 
W ciągu roku pracownicy prowadzili szereg zajęć profilaktyczno-
socjoterapeutycznych, plastycznych, kulinarnych, przyrodniczych i sportowych. 
Obyły się również imprezy z okazji Dnia dziecka, z okazji Dnia Matki, z Okazji Dnia 
Taty, z Okazji dnia Babci, spotkania przedświąteczne, jasełka, zabawy Mikołajkowe, 
konkurs poezji i różne konkursy. Myślę, że dobrze nasze świetlice funkcjonują – nie 
mamy żadnych uwag od sołtysów i od radnych. Jeśli chodzi o zespoły śpiewacze, to 
mamy jeden chór z Cewlina, zespół „Bandoska” z Bonina i cztery zespoły ludowe 
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(„Manowskie Malwy”, „Nestor” z Rosnowa, „Sąsiedzi zza Miedzy” z Wyszeborza, 
„Zgoda” z Wyszewa).  
Sieć biblioteczna nie zmieniła się od poprzedniego roku. Został zatrudniony 
dodatkowy pracownik. Jest 3,5 etatu na 4 biblioteki. Do zbioru zakupiono 1317 
nowości. Na 100 mieszkańców mamy 19 woluminów. Dokonano selekcji 
przestarzałych książek i usunięto 667 woluminów. W zeszłym roku udzielono 
10.849 informacji, z tego 3781 informacji biograficznych, które wymagają od 
pracowników dużej wiedzy i zaangażowania. W ub. roku zarejestrowaliśmy 689 
czytelników, tj. o 92 osoby więcej od roku poprzedniego. W przeliczeniu na 100 
mieszkańców czytelnikami jest 10 osób. Największą grupę czytelników stanowią 
osoby uczące się (296 osób) – ponad 40% osób zarejestrowanych. Jest bardzo duży 
wzrost wypożyczeń - ponad 11.000 (wzrost o prawie 2000). Na miejscu 
udostępniono książek 1522 (wzrost o 610). Biblioteki odwiedziło ponad 10.000 osób, 
tj. wzrost o ponad 3.000. W naszej gminie jest dostępnych 16 komputerów, z tego 
12 dla czytelników. Skorzystało z nich 1289 osób. Strona internetowa – mieszkańcy 
zaglądają na stronę i obserwują, co się u nas dzieje. Było ponad 72.000 odsłon 
(ponad 35.000 więcej od roku poprzedniego). Wyniki pracy są bardzo dobre i 
świadczą o tym liczby wykazane w sprawozdaniu. 
 
Radny Michał Bamburak: po otrzymaniu materiałów dotyczących sprawozdania z 
działalności GOK zastanawiałem się, czy świetlica w Cewlinie leży w gminie 
Manowo. Zostało opisanych 7 świetlic, a o cewlińskiej świetlicy nie ma ani śladu – a 
to nie jest prawda. To, że w Cewlinie nie ma klubowej, bo zostaliśmy jej pozbawieni, 
nie znaczy że nic się dzieje. W ubiegłym roku był Dzień Kobiet, rozpoczęcie lata, 
impreza wiejska, konkurs „potrawa z jabłkiem w roli głównej”, zabawa sylwestrowa. 
Nic na ten temat nie ma – p. dyrektor nie wie o tym, że jest taka świetlica? Że 
należałoby od czasu do czasu tam zajrzeć? Przy świetlicy w Cewlinie działa zespół 
Kanon, który jest znany na terenie gminy i nie tylko. Jest Galeria „Na Zakręcie”  i w 
ubiegłym roku odbyły się cztery wystawy – niestety, nie ma o tym ani słowa. 
Odnoszę wrażenie, że od jakiegoś czasu Cewlino odsuwa się na bok. Nie wiem, co 
kieruje p. dyrektor – uważam, że dzisiaj powinna być. Uważam, że p. dyrektor, jako 
podległa Radzie Gminy i Wójtowi powinna być na każdej sesji. Czuję duży niedosyt i 
nie podoba mi się to. 
 
Karina Maciejewska – zastępca dyrektora Gminnego Ośrodka Kultury w Wyszewie: 
wyjaśnię o co chodzi ze świetlicą w Cewlinie. Zacznę od tego, że p. dyrektor jest na 
bardzo ważnym szkoleniu w Warszawie. Jestem zastępcą p. dyrektor i występuję w 
jej imieniu. W sprawozdaniu GOK jest wyraźnie napisane o przedsięwzięciach 
Galerii „Na Zakręcie” – jeśli Pan czytał, to chyba Pan zwrócił uwagę, że 
wspomnieliśmy o tym. Wspomnieliśmy o wystawach, o koncertach, które się tam 
odbywały. To nie jest tak, że o tym nie pamiętamy.  
Jeśli chodzi o świetlice dla dzieci – jeśli będzie takie zapotrzebowanie, to proszę w 
każdej chwili zgłosić do GOK i my tę świetlicę wznowimy. Nie ma takiego 
zapotrzebowania – żaden wniosek od rodziców, ani od Rady Sołeckiej do nas nie 
wpłynął. Sołtys też nic nie mówi. Czego oczekujecie od nas? 
 
Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: ja rozmawiałam z p. dyrektor. Powiedziała mi, 
że u nas powinien być animator kultury na ½ etatu – osoba, która zajęłaby się 
świetlicą popołudniu (przychodziłyby dzieci i osoby dorosłe). Świetlica tak naprawdę 
działa i osoby dorosłe tam zawsze coś robią. Ja należę do Związku Artystów  
Plastyków Twórców. Miałam wystawę w Ratuszu i w Klubie Nauczyciela. W Cewlinie 
mieszka pięciu artystów. Z tego, co wiem będzie jeszcze dwóch, bo budują sobie 
domy. Te osoby coś próbują robić i dobrze by było, żeby ktoś tam zawsze był. 
Świetlica jest zamknięta i każdy nosi sobie klucz.  
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Karina Maciejewska – zastępca dyrektora Gminnego Ośrodka Kultury w Wyszewie: 
były takie próby i była zatrudniona popołudniami osoba. 
 
Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: tak, ale tylko dla dzieci. To ma być osoba, 
która się zajmie świetlicą i zainteresuje wszystkich.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: proszę zorganizować spotkanie z p. dyrektor GOK, 
z sołtysami i radnymi i ustalić zasady. Dzisiaj tego problemu nie rozwiążemy.  
 
Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: budynek świetlicy powinien należeć do GOK – 
budynek i wszystko, co tam się dzieje powinno podlegać jednej osobie.  
 
Karina Maciejewska – zastępca dyrektora Gminnego Ośrodka Kultury w Wyszewie: 
była zatrudniona osoba popołudniami – siedziała i patrzyła w okno. Tak nie może 
też być.  
 
Radny Michał Bamburak: od osoby zatrudnionej należy coś wymagać. Ona została 
zatrudniona i zaraz za dwa miesiące została zabrana.  
 
Karina Maciejewska – zastępca dyrektora Gminnego Ośrodka Kultury w Wyszewie: 
bo nikt nie przychodził.  
 
 

Ad.II.3. Realizacja zadań inwestycyjnych w 2017 r. 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: temat został omówiony na posiedzeniu Komisji. 
Czy ktoś w tej sprawie chciały jeszcze zabrać głos? Nie widzę, przechodzimy do 
kolejnego punktu.  
Informacja z realizacji zadań inwestycyjnych w 2017 roku stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu.  
 
 

Ad.II.4. Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na 
poszczególnych stopniach awansu zawodowego w szkołach i placówkach 
oświatowych prowadzonych przez gminę Manowo w 2017 r. 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: temat został omówiony na posiedzeniu Komisji. 
Czy ktoś w tej sprawie chciały jeszcze zabrać głos? Nie widzę, przechodzimy do 
kolejnego punktu.  
Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych 
stopniach awansu zawodowego w szkołach i placówkach oświatowych 
prowadzonych przez gminę Manowo w 2017 r. stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu.  
 

 
 
Ad.II.5. Podjęcie uchwały w sprawie: 

 

a) zmian w budżecie Gminy Manowo na 2018 r., 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 16 lutego 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania. 
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Uchwała otrzymała Nr XXXVI/270/2018, podjęta została 12 głosami za,  
przy 1 wstrzymującym się.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

b) zaciągnięcia przez gminę Manowo długoterminowej pożyczki z budżetu 
Państwa oraz ustanowienia zabezpieczenia w formie weksli własnych in 
blanco, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 16 lutego 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania. Uchwała otrzymała Nr 
XXXVI/271/2018, podjęta została 12 głosami za, przy 1 wstrzymującym się.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

c) podziału Gminy Manowo na okręgi wyborcze, ustalenia ich granic i 
numerów oraz liczby radnych wybieranych w każdym okręgu, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 16 lutego 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXXVI/272/2018, podjęta została 13 głosami za  
(jednogłośnie).  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

d) wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 16 lutego 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXXVI/273/2018, podjęta została 13 głosami za  
(jednogłośnie).  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

e) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 16 lutego 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXXVI/274/2018, podjęta została 13 głosami za 
(jednogłośnie).  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

 
 
 

 
Ad.II.6. Wolne wnioski i informacje 
 

Radny Mirosław Pawlak w imieniu WOŚ wręczył podziękowania i upominki: 
• Wójtowi Gminy Manowo, 
• Na ręce p. Andrzeja Sokalskiego dla Akademii Sportu, 
• Stowarzyszeniu Polska Samorządowa, 
• Firmie Remontowo Budowlanej Marek Twardowski, 
• Spółce Elektrociepłownia Rosnowo. 

Wynik tegorocznej akcji to 21.334,29 zł. Wszystkim bardzo dziękuję.  
 
Ad.II.7. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- G. Góral:  
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 Przycinka drzew – podetniemy gałęzie w marcu. Przycięcia mogą być 
realizowane bez zgody również w ciągu roku (do 30% korony drzew).  

- A. Ćwiklińskiego:  
 Samochód strażacki - 14 lutego miałem spotkanie z Komendantem PSP z 

p. Penderem i uzgodniliśmy, że w tej dekadzie będzie jeszcze wpisany zakup 
nowego samochodu OSP, oczywiście przy współudziale środków gminnych 
również. Prosiłem p. Komendanta, żeby nas uwzględnił i oczywiście kwestia 
dofinansowania nawet z państwowego budżetu na zakup samochodu. 

 Komendant PSP prosił o rozpoznanie naszego środowiska (młodzież) – 
będzie nabór do PSP i żeby co najmniej jedną osobę z naszej gminy 
namówić.  

 Pomieszczenia socjalne w OSP – projekt na pomieszczenia mamy, tylko 
teraz jest kwestia jego realizacji. Inicjatywa musi pójść od dołu. Był moment 
zawieszenia, bo były inne koncepcje na tym terenie. 

 Księgowa w OSP – odpowiedź już została udzielona. 
- S. Krępeć:  

 Pomalowanie Sali GOK w Wyszewie – taka inicjatywa jest potrzebna. Jet tu 
współpraca z sołtysem i RS. Podejmiemy się tego tematu w okresie letnim. 

- J. Hawraniaka:  
 Spowalniacz w Boninie – prześlemy interpelację do ZDP. 

- M. Pawlaka:  
 Sprawozdanie finansowe Rady Osiedla w Rosnowie - p. Skarbnik już 

przekazała. 
 Dzień Dziecka – warto byłoby skorzystać z tej idei, bo nie każde dziecko 

miało możliwość być na lotnisku. Być może postaramy się w ramach nagród 
o przelot dla dzieci, bo to jest niesamowita atrakcja. Gdyby to nie wyszło, 
to chce powiedzieć pod adresem RO i innych – mamy jeszcze dwa Orliki, 
które można wykorzystać na organizacje imprez z okazji Dnia Dziecka i 
innych imprez.  

 
 
Ad.II.8. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XXXVI Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 
 
 

.  
 


